
 حمید باکری قدی بلند و کشــیده داشــت و چشم هایی که معمولًا از 
فرط خســتگی ســرخ بود. صبور بود و نجیب و آماده برای خدمت، 
تفاوتــی نمی کــرد این خدمت چیســت و کجاســت. گمنــام بود و 
بی نشــان، آن همه گمنام و بی ادعا که  کج اندیشان رفتارش را حربه 
ریاکارانه ای برای جاه طلبی و کسب قدرت تعبیر کنند. کمتر کسی او 
را می شناخت؛ او را که مرد عمل بود، مرد مخلص گمنامی و انجام 

وظیفه های دشوار، مرد میدان.
پاییــز ســال ۱۳۳۴ آخرین فرزنــد خانواده ۸ نفــره باکری ها در 
محلــه کارخانــه قنــد ارومیه محــل کار پدر خانــواده بــه دنیا آمد. 
اســمش را حمیــد گذاشــتند امــا حمیــد کوچــک هنــوز دو ســاله 
نشــده بود که مادر را در یک حادثه رانندگی از دســت داد. از بین 
برادرها و خواهرها مهدی همبازی او شد، برادر بزرگترش. دوران 
دبســتان را در همــان محله کارخانــه قند تمام کــرد و برای رفتن 
به دبیرســتان باید به ارومیه می رفت. از قضا خانه پرخاطره عمه 
هم که برای حمید حکم مادر را داشت، ارومیه بود. همدم تمام 
این ســال هایش مهدی بود، برادر بزرگتــرش. علی و رضا را کمتر 
می دید. علی در تهران دانشجو بود و کمی بعد استادیار دانشگاه 
صنعتی شــریف شــد. فروردین ســال ۶۱ کمی قبل از اینکه حمید 
خودش را آماده رفتن ســربازی کند خبر آوردند که ســاواک علی 
را بــه جــرم فعالیت های سیاســی علیــه رژیم اعدام کــرد. حمید 
بــه ســربازی رفت و بعد یک راســت رفــت پیش مهــدی آنجا که 
دانشــجو بــود. خانه مشــترک مهــدی و دوســتش در محله قطب 
تبریــز بود. اوایل ســال ۱۳۵۶ بود که حمید بــه ترکیه پیش یکی از 

دوســتانش رفت. پســر دایــی اش در آلمــان درس می خواند. این 
شد که از آنجا به آلمان رفت و در آنجا در رشته مهندسی عمران 
ثبت نــام کــرد. بعد از پیــروزی انقــاب، ارومیه یکی از شــهرهایی 
بــود که ضــد انقاب فعالیتش را در آنجا شــروع کرد. آنجا بود که 
گوهر وجود حمید برای اولین بار نمایان شــد. ســال ۱۳۵۸ حمید 
ازدواج کــرد امــا ازدواج بهانــه تــرک مبارزه که نشــد هیــچ زمانی 
کــه امام فرمان تشــکیل بســیج را داد نه تنها خودش مســئولیت 
بســیج ارومیه را به عهــده گرفت بلکه همســرش را هم به عنوان 
مســئول قســمت خواهران بســیج معرفــی کرد. با شــدت گرفتن 
درگیری های کردســتان، حمید با یک هواپیمای ســی ۱۳۰ همراه 
۱۵۰ نفر از پاســدارهای دیگر به ســنندج رفت. آنجا ۲۲ روز جنگ 
ســخت و ســنگین منتظرشــان بود تا اینکه توانستند ســنندج را از 
دست ضد انقاب آزاد کنند. اما هنوز کسی حمید باکری فرمانده 
عملیات ســپاه ارومیه را از پاســدارهای عادی تشــخیص نمی داد 
مگر اینکه شرایطی پیش بیاید که حمید را از لاک گمنامی بیرون 
بکشــد. شــائبه ها که بالا گرفت حمید تصمیم گرفت کردستان را 
ترک کند تا بلکه حرف و حدیث ها بخوابد. این شد که آبان ۱۳۵۹ 
بــه آبــادان رفت، جایی که بــرادرش مهدی کمی پیــش از او رفته 
بــود. اما حــرف و حدیث ها آنجا هم تمامی نداشــت. آنقدر زخم 
زبــان و تهمت و جو ســازی زیــاد بود که  دو بــرادر را مجبور کرد به 
ارومیــه برگردنــد و این طور کــه پیدا بود بعضی هنــوز در خلوص 
نیت آنها شــک داشتند. اوایل ســال ۶۰ بود که خداوند در نعمت 
را بــه روی حمیــد باز کرد و احســان را بــه او داد. انگار احســان که 
آمــد همــراه خودش گشــایش هــم آورد، چــون همــان روزها بود 
کــه احمد کاظمی، مهدی را در ســاختمان گلــف اهواز دید و به او 
پیشنهاد کرد در تشکیل و راه اندازی تیپ نجف اشرف به او کمک 

کنــد. احمد شــد فرمانــده تیپ و مهــدی جانشــین اش. آنجا بود 
کــه مهدی دوباره پای حمید را به جبهــه جنوب باز کرد. عملکرد 
حمید و مهدی در دو عملیات فتح المبین و بیت المقدس آنقدر 
درخشــان بــود که فرمانــده ســپاه را متقاعــد کند مســئولیت یک 
تیپ مســتقل از بچه های آذربایجان را به آنها بســپارند. عملیات 
رمضــان اولیــن حضــور ســازمان یافتــه رزمنــدگان آذربایجان در 
قالب تیپ مســتقل عاشــورا بــه فرماندهی مهــدی باکری در یک 

عملیات سراسری بود.
در عملیات والفجر مقدماتی تیپ عاشورا تبدیل به لشکر شد؛ 
لشــکری که مهدی فرمانده اش بود و حمید قائم مقام و فرمانده 
تیپ  نهمش. بعــد از این انتخاب، حمید در عملیات های والفجر 
۱ و ۲ و ۴ شــرکت کرد و دو بار زخمی شــد. یک بار از ناحیه شــانه و 
بــار دوم از ناحیــه زانو و این بار برای جراحی به تهران اعزام شــد. 
زمستان ۶۲ که از راه رسید نوبت به عملیات سراسری ایران رسید 
کــه اســمش خیبر بــود. ۱۸ بهمــن ۱۳۶۲ حمیــد قبــل از عملیات 
سری به همسر و فرزندانش زد. حفاظت اطاعات ایجاب می کرد 

هیچ کس از تاریخ و محل عملیات خبر نداشته باشد.
بــا مهدی قــرار گذاشــته بودنــد وقتش که شــد خبــرش کنند و 
معنــی تمــاس مهدی را فقــط حمیــد می دانســت. عملیات یک 
عملیــات آبــی خاکی بــود اما حمیــد آرام و قرار نداشــت،او درون 
چــادرش ماکتــی از منطقه و جزایر ســاخته بود و هــر روز نیروها را 
داخل چادر می برد و توجیه شــان می کرد. عملیات که شــروع شد 
آنهــا پل را گرفتند و وارد جزیره شــدند. اما عراقی ها که انتظار این 

حرکت را نداشتند با تمام توان پاتک کردند.
دور تــا دور منطقه را آب گرفته بود و تأمین و تدارک رزمندگان 
حاضــر در جزیره ســخت بود و آنهــا محاصره شــده بودند. اندک 

نیروی کمکی و مهمات ارسالی هم نرسیده به جزیره از بین رفت.
شــهید احمد کاظمی در این باره گفته اســت: »حمید در فشار 
ســختی قرار گرفت و چنــد باری پل را از او گرفتنــد و حمید دوباره 
پــس گرفت. روز ســوم یا چهارم بود که دشــمن فشــارهای بســیار 
ســختی بــه جزیــره آورد که از طــرف طاییه شــهید همــت و چند 
فرمانــده دیگر هــم  پیش ما در جزیره آمدند کــه آنجا ما هر کدام 
برای خودمان ســاحی برداشتیم یکی آر پی جی و یکی تیربارچی 
و خودمــان را آماده کردیم برای جنگــی که خودمان به عنوان یک 
نفــر بجنگیــم. درون خاکریــز کــه نشســته بودیم و با هــم صحبت 
می کردیــم به یک باره دیدیم خمپاره ای زدند و حمید همان طور 
که پیش ما نشســته  بود افتاد،  آن موقع دست خودم هم مجروح 

شده بود.
مــن پیش آقــا مهدی رفتم اما نخواســتم خبر شــهادت حمید 
را بــه او بدهــم. رو بــه یکــی دو تــا از بچه هــا کــردم و گفتــم برویــد 
ســریع حمیــد را بیاورید که به یک باره دیــدم مهدی رفتار دیگری 
از خــودش نشــان داد و گفــت نمی خواهــد گفتــم چــرا گفــت من 
می دانــم کــه حمید شــهید شــده هر وقــت توانســتند جنــازه بقیه 
بچه ها را بیاورند جنازه حمید را هم بیاورند و نگذاشــت. همیشــه 

حرف مهدی، حرف حمید هم بود.
چشــمان همیشه سرخ حمید برای همیشه بسته شد و آنجا در 
جزیره آرام گرفت. در آتش ســنگین دشــمن انتقال پیکر شهدا به 
عقــب امکان پذیر نبود. حمیــد افتاد و دیگر تکان نخورد و همانجا 
شــهید شد. حمید هم همین را می خواســت حرف مهدی، حرف 
حمید بود. ســال ها بود که چنین بود. می خواســت بی نشان بماند 
و بی نشــان هــم مانــد و ایــن عاقبــت اســطوره گمنامی بــود که در 

آب های خاموش هور جاودان شد.

ë  مایلــم گفت وگویــم را بــا این ســؤال آغــاز کنم کــه هــدف از انجام 
سفرهای استانی رئیس بنیاد شهید چیست و تاکنون چه دستاوردهایی 

در پی داشته است؟
خداونــد توفیــق داده در طول مدت ۱۰ ماهی که در بنیاد شــهید 
حضور داشــتم در قالب هر هفته به یک اســتان ســفر داشته باشم. 
بنا و اســاس انجام این سفرها بر این اصل است که به دلیل شرایط 
کرونــا چــون نمی توانیــم اجتمــاع بزرگ بــا عزیــزان جامعه هدف 
داشــته باشیم، سفرهای اســتانی فرصت خوبی است که ما بتوانیم 
با بخشــی از جامعه ایثارگری ماقات داشــته باشــیم. سفر به شهر 
»سی سخت« آخرین سفر ما در استان کهگیلویه و بویراحمد بود که 
با بیش از ۱۳۰ خانواده توفیق دیدار داشتیم. نکته دوم در سفرهای 
اســتانی، رســیدگی به مســائل جامعه ایثارگری در هر استان است. 
چون مشــکل مسکن، مشکل جدی اســت و من همیشه گفته ام که 
مشکل مسکن استان ها باید در همان استان حل شود. استانداری ها، 
ادارات کل مســکن، راه، شهرســازی و ســازمان ملــی زمین مســکن 
ظرفیت بســیار خوبی در اســتان ها هســتند که نتایج آن را هم تا به 
امروز دیده ایم. طوری که تا به امروز 7۱ هزار مورد زمین برای تأمین 
مســکن تملک شده توســط بنیاد در این اســتان ها امضا شد و عدد 
قابل توجهی از ظرفیت اســتانی در خدمت تأمین اشتغال جامعه 
ایثارگــری قرار گرفت که هر دو اتفاقات بســیار خوبی اســت. افتتاح 
شعبه بیمه دی در استان های مختلف و شهرستان هایی که از مراکز 
اســتان ها دور بوده انــد، افتتــاح 65 میز خدمت بــرای بانک دی در 
شــهرهای مختلف ازجمله اقدامات بســیار خوب دیگری اســت که 
انجام شده ضمن اینکه در این سفرها معاونان بنیاد هم همراه ما 
هســتند و معاونان هم به مســائل بنیاد شــهید و هم جامعه هدف 

رسیدگی می کنند.
ë این سفرها بر اساس چه اولویتی انتخاب می شوند؟

مــا خواســته هایمان را بــه اســتان ها اعــام می کنیــم. آنهــا باید 
ســاماندهی  و  اشــتغال  و  مســکن  درخصــوص  تفاهمنامه هایــی 
گلزار شــهدا  تهیه کنند. بعد به تناســب اعام آمادگی اســتان ها ما 
برنامه ســفر را انجام می دهیم. تاکنون به ۲۹ اســتان سفر داشتیم و 
امیدواریم باقی استان ها را هم به همین روال برویم و اقدامات لازم  

را انجام دهیم.
ë  با توجه به شرایط تحریم درخصوص تأمین داروهای خاص برخی

از جانبازان، چه تمهیداتی دراین باره  درنظر گرفته شده است؟
یکــی از موفقیت هایــی که ما در این دوره داشــتیم، بحث تأمین 
اعتبار بیمه تکمیلی جامعه هدف بود که جا دارد از آقای نوبخت که 

شخصاً در این صحنه حضور پیدا کردند و از سازمان برنامه و بودجه 
تشکر کنم زیرا باعث اتفاقات بسیار خوبی شدند. اما این مربوط به 
تهیــه داروهــای بخش داخلی ماســت. همان طور که اشــاره کردید 
بخش تأمین داروهای خاص، یکی از مشکات جدی امروز ماست 
چــرا که کشــورهایی کــه  دم از حقوق بشــر می زننــد و ادعا می کنند، 
همان کشــورها متأســفانه داروی مــورد نیاز و خاص جانبــازان ما را 
مــورد تحریم قرار داده اند. البته می گویند تحریم نیســت! اما وقتی 
شــما امکان انتقال هزینه ها را از طریق سیستم بانکی ندارید یعنی 
تحریم است! لذا با هماهنگی سازمان غذا و دارو و وزارت بهداشت 
و معاونت بهداشت و درمان درحال پیگیری هستیم و تاش داریم 
این مشکل را به حداقل برسانیم. با  وجود این ما بازهم تا به امروز 

بحران خاصی را در این زمینه شاهد نبودیم.
ë  کرونــا قطعــاً تأثیر بســیاری روی خدماتــی که بنیــاد بــه ایثارگران و

خانــواده شــهدا و آزادگان ارائــه می دهــد داشــته، در بحــث درمان و 
خدمات درمانی در این مدت با چه وضعیتی روبه رو بودید؟

در طول ســال ۹۸ کــه کرونا و هیچ محدودیتی نبــود، در مجموع 
۵۴ هــزار پرونده جانبازان در کمیســیون پزشــکی مورد بررســی قرار 
گرفت و در قالب حدود ۲۵۰ جلســه کمیســیون برگزار شــد. اما سال 
۹۹ کــه درگیــر کرونــا بودیــم و محدودیت تردد داشــتیم تا بــه امروز 
حدود ۵۶ هزار پرونده یعنی ۲ هزار پرونده نسبت به سال ۹۸ بیشتر 
در کمیســیون مطرح شــده و ۲7۵ جلســه تــا به امروز در کمیســیون 
پزشــکی تشکیل شده اســت. این موضوع با توجه به این  نکته است 
که در ســال ۹۸ کمیسیون پزشکی در تهران فقط روزهای چهارشنبه 
و پنجشنبه  یا پنجشنبه و جمعه تشکیل می شد و عمدتاً هم بنیاد از 
عزیزان جانباز درخواست می کرد تا از شهرستان ها به تهران بیایند. 
اما امســال کمیســیون پزشــکی در تهران به صورت مستمر در شش 
روز هفته هر روز برگزار شــده اســت. همچنین تا به امروز کمیســیون 

پزشــکی در استان ها و مراکز استان ها تشکیل شده که جانبازان عزیز 
در شــرایط محدودیت هــای کرونایــی نخواهند به تهران ســفر کنند. 
البته قباً هم این اتفاق می افتاد اما نه با این سرعت. به اعتقاد من 
کمیسیون پزشکی در سال ۹۹ بسیار موفق عمل کرده و پیش بینی ما 
این اســت که تا پایان ســال تعداد پرونده ها به ۶۰ هزار پرونده برسد 
کــه اگر به این تعداد برســد در بحث کمیســیون پزشــکی حــدوداً ۴۰ 

درصد نسبت به سال گذشته افزایش خواهیم داشت.
ë  چند ماه پیش در صحبت هایتان اشــاره ای بــه عقب ماندگی بنیاد

در مســأله اشــتغال جامعه ایثارگری و فرزندان شــان داشتید، با توجه 
به اینکه به پایان ســال نزدیک می شــویم و وعده داده بودید که تا قبل 
از سال نو این مشــکل تا حدودی برطرف شود،  الان وضعیت چگونه 

است؟
 بلــه، طبــق دســتور رئیس جمهــوری ایــن کار باید تا پایان ســال 
۱۳۹۹ انجــام شــود و با دســتور معــاون اول رئیس جمهــوری باید تا 
پایان ســال، ۲۰ هزار نفر از مشــمولان این قانون به اســتخدام دولت 
درآینــد. لــذا بیــش از 7۰ مکاتبــه با دســتگاه ها انجام شــده و آزمون 
اســتخدامی اختصاصــی باید برای جــذب این عزیزان برگزار شــود. 
سازمان سنجش برای برگزاری این آزمون اعام آمادگی کرده است 
و امیدواریــم ایــن اتفاق پیش از پایان ســال رخ دهد امــا اگر به دلیل 
شرایط و وجود بیماری کرونا تا پایان سال امکان برگزاری این آزمون 
فراهم نشد در اولین فرصت درسال آینده شاهد برگزاری این آزمون 

و طی شدن فرایند استخدامی این عزیزان خواهیم بود.
ë  درخصوص تبدیل وضعیت اشتغال فرزندان جامعه ایثارگری هم

توضیحــی می دهید که بــا توجه به آیین نامــه و مصوبات مجلس چه 
اقداماتی در این راستا انجام شده است؟

در موضوع اشــتغال چند اقدام مهم انجام شده است که یکی از 
آنهــا موضوع تبدیل وضعیت اســت. در این رابطه مجلس یازدهم 
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ری پایدا

نجمه سادات بلوری

تعــداد جوینــدگان کار در میــان جامعــه هــدف 
مــا شــامل خانــواده معظم شــهدا، جانبــازان و 
آزادگان ۳ میلیــون و ۷۰۰ هــزار نفــر اســت کــه 
۲۶۰ هــزار نفــر از فرزنــدان این عزیــزان به دلایل 
مختلف متقاضی اشــتغال هســتند که رسیدگی 
به این موضــوع در برنامه هــای مختلف ماده ۲۱ 
و دســتور اخیر رئیس  جمهوری بر اســاس مسیر 
قانونــی جلو می رود. اما نگاه ما این اســت که از 
طریق  ظرفیت سازی در حوزه کارآفرینی و خود 

اشتغالزایی در خدمت این عزیزان باشیم

در عملیات والفجر مقدماتی تیپ عاشورا تبدیل 
به لشکر شد؛ لشکری که مهدی فرمانده اش بود و 
حمیــد قائم مقام و فرمانده تیپ  نهمش. بعد از 
ایــن انتخاب، حمید در عملیات هــای والفجر ۱ و 
۲ و ۴ شــرکت کرد و دو بار زخمی شــد. یک بار از 
ناحیه شــانه و بار دوم از ناحیه زانو و این بار برای 

جراحی به تهران اعزام شد

یادی از حمید باکری قائم مقام لشکر ۳۱ عاشورا

قرار عاشقی

مرجان قندی
خبرنگار

//
؟

گفت وگو با سعید اوحدی رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران در آستانه روز »بزرگداشت شهدا«  

»راه شهدا ادامه دارد« فقط یک شعار نیست

۲۲ اسفند ســالروز صدور فرمان امام خمینی )ره( مبنی بر تأسیس 
بنیاد شــهید انقاب اســامی اســت؛ روزی در تقویم رســمی کشور 
که به عنوان »روز بزرگداشــت شــهدا« گرامی داشــته می شود. ۲۲ 
اســفندماه امســال، چهــل و یکمین ســالروز تأســیس بنیاد شــهید 
انقاب اســامی و شــانزدهمین ســالروز نامگذاری ایــن روز به نام 
»روز شــهید و بزرگداشــت شــهدا« اســت. فرمــان تاریخــی  امام 
خمینــی )ره( در چنیــن روزی درســال ۱۳۵۸ و ماه هــا قبــل از آغاز 
جنــگ تحمیلــی نشــان ازجایــگاه شــهید و شــهادت در جمهوری 
اســامی داشــته و خبر از اهتمام ویژه امــام  خمینــی )ره( بر ادامه 
راه شــهدای انقاب و حمایــت و تکریم از خانواده هــای ایثارگران 
دارد. همچنین شــورای عالی انقاب فرهنگی در ســال ۱۳۸۳، روز 
۲۲ اســفند را به عنوان روز بزرگداشت شهدا در تقویم رسمی کشور 
ثبت کرد تا موضوع تکریم مقام شــهیدان و زنده ماندن راه و رسم 
و آرمان آنان برای همیشــه در دل ها باقی بماند. در آســتانه  سالروز 
تأســیس این نهــاد برآمده از نظــام انقاب اســامی،  گفت وگویی 
انجام داده ایم با مهندس سعید اوحدی معاون رئیس جمهوری و 
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران که ضمن آن  مسائل و مشکات 
جامعــه ایثارگــران را با ایشــان در میان گذاشــتیم کــه حاصل این 

گفت وگو پیش رویتان قرار دارد.

مســاعدت بســیار خوبی با بنیاد داشــته و طبق مصوبه اســتخدامی 
کــه مجلــس بــرای تبدیــل وضعیت اعــام کرد، قــرار بر این شــد تا 
همــه عزیزان جامعه ایثارگری که قبل از برنامه پنجم به اســتخدام 
درآمده اند، تبدیل وضعیت شــوند. تأییدیه  شــورای نگهبان و اباغ 
دستور ســازمان امور استخدامی کشــور در این خصوص انجام شده 
و امیدواریم دســتگاه ها هم مســاعدت لازم را داشته باشند تا هرچه 

زودتر این اتفاق خوب را هم شاهد باشیم.
ë  بــا توجه به آخرین آماری که از وضعیت متقاضیان اشــتغال به کار

در دســت دارید، متقاضیان اشــتغال در خانواده هــای ایثار چه تعداد 
است؟

تعــداد جوینــدگان کار در میان جامعه هدف ما شــامل خانواده 
معظم شــهدا، جانبــازان و آزادگان ۳ میلیون و 7۰۰ هزار نفر اســت 
کــه ۲۶۰ هزار نفر از فرزندان این عزیزان به دلایل مختلف متقاضی 
اشــتغال هستند که رسیدگی به این موضوع در برنامه های مختلف 
ماده ۲۱ و دســتور اخیر رئیس  جمهوری بر اساس مسیر قانونی جلو 
مــی رود. اما نگاه ما این اســت کــه از طریق  ظرفیت ســازی در حوزه 

کارآفرینی و خود اشتغالزایی در خدمت این عزیزان باشیم.
ë  طی  مدت ۱۰ ماهی که مســئولیت ریاســت بنیاد شــهید را برعهده 

داشتید در دیدار با جامعه ایثارگری و خانواده شهدا خاطره ای دارید که 
برایمان تعریف کنید؟

خاطره که بسیار زیاد دارم اما  در سفر  اخیر که به استان کهگیلویه 
و بویراحمد داشتیم در شهر سی سخت توفیق دیدار چهره به چهره 
با حدود ۱۳۰ خانواده شــهید و جانبازان را پیدا کردم. وقتی به منزل 
آقــای صیادی جانباز 7۰ درصد رفتم شــرایط ایشــان آنقدر ســخت 
بود که حتی براحتی نمی توانست صحبت کند. با  وجود این به من 
گفتند: »آقای اوحدی، ما رزمنده ها رفتیم که همه چیزمان را فدای 
مردم کنیم تا در آســایش باشــند، اعتقاد ما همچنان همان است و 
از شــما می خواهــم اول به دیگر مردم سی ســخت رســیدگی کنید.« 
همین طور در دیدار با پدر و مادر شــهیدی که خانه شــان ویران شده 
بود و هر دو در حیاط روی خرابه ها نشسته بودند، وقتی مسئول بیمه 
آمد تا لیســت خســارات را بررســی کند، این پدر و مادر شهید گفتند 
کــه ما شــهدایمان را برای این مردم داده ایم، شــرایط بدتــر از ما در 
شــهر سی ســخت وجود دارد، آنها اولویت دارند. این دو عزیز هم به 
این موضوع اعتقاد داشــتند که در خدمات رســانی ارجحیتی نسبت 
بــه دیگــران ندارند. این عزت نفس و نگاه بلنــد جامعه ایثارگر را ما 
همچنــان در میــان این عزیــزان بســیار می بینیم که از نظرم بســیار 
ارزشــمند است. »راه شهیدان ادامه دارد«  شعار امسال برنامه های 
گرامیداشــت روز و هفته گرامیداشت شهیدان است؛ با دیدن چنین 
برخوردهایی از خانواده شهدا و ایثارگران و آزادگان به عینه می شود 

در جامعه  تحقق این شعار را  مشاهده کرد.
ë  در آســتانه ســال نو برای جامعه ایثارگران، خانواده شهدا و آزادگان

عیدی و نویدی دارید؟
بــا توجه به اینکــه موضوع اشــتغال یکی از معضــات بزرگ ما 
در بنیاد شــهید است، این نوید را برای ســال ۱۴۰۰ می دهم که برای 
نخســتین بــار لایحه بودجــه با مصوبه  مجلس شــورای اســامی به 
قانون تبدیل می شــود و هزار میلیارد تومان وام قرض الحسنه برای 
پشــتیبانی از جامعه ایثارگری کارآفرین اختصاص داده خواهد شــد 

که کارهای آن در حال بررسی و انجام است.
ë  نقش و فعالیت رسانه ها در کنار فعالیت و برنامه های بنیاد شهید را

در ترویج فرهنگ ایثار و شهادت چطور ارزیابی می کنید؟
رســانه ها  نقش بســیار مؤثری دارند و از همین جا از همه اهالی 
رسانه تشــکر می کنم. ما در سخت ترین شرایط  توانستیم مطالبات 
بنیــاد را تســویه کنیم که بخش عمــده ای از این موفقیــت را مرهون 
مطالبه گری رسانه ها هستیم. باید شهادت بدهم در طول این مدت 
رسانه ها نهایت مساعدت را با بنیاد داشتند و بخش عمده ای از این 
توفیقاتی که نصیب بنیاد شــهید شــد به دلیل حمایت و پشــتیبانی 

آنها بوده است.


